



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

اللجان البرلمانية المعنية بالمناخ

والبيئة: كيف يمكنها دفع عجلة العمل المناخي؟

04 آذار/مارس 2024، 11:00 – 12:30 بتوقيت وسط أوروبا

مذكرة توضيحية

لمحة عامة

وضع تغير المناخ الكوكب على مسار الاحتراز الكارثي. فوفقاً للهيئة الحكومية الدولية المعنية بتغير المناخ، يقع ما يقرب من نصف سكان العالم في مناطق شديدة التعرض لتغير المناخ¹. مع ارتفاع انبعاثات غازات الدفيئة العالمية بوتيرة مقلقة، يستمر في الازدياد فقدان التنوع البيولوجي والتصحر وارتفاع مستوى سطح البحر وموجات الحر والفيضانات. في حين أن السكان يشعرون بالآثار، إلا أن الفئات الأكثر ضعفاً هي التي تتحمل وطأة العواقب.

قدمت أول عملية تقييم عالمية على الإطلاق، التي اختتمت في مؤتمر الأمم المتحدة الـ28 لتغير المناخ (COP28) في دبي، تقييماً للتقدم الجماعي المحرز نحو تحقيق أهداف اتفاق باريس. وأظهرت أن تنفيذ أهداف التخفيف من الأثر والتكيف على حد سواء لا يردان في جميع المجالات. ودعت نتائج التقييم إلى إحداث تحول يتم فيه تعميم مواجهة تغير المناخ كجزء من التنمية المستدامة على المدى الطويل.

وفي الاجتماع البرلماني في الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف (COP28)، أقرت البرلمانات بضرورة تسريع العمل المناخي على وجه السرعة إذا أردنا الحد من زيادة درجة الحرارة العالمية إلى 1.5 درجة مئوية، بما يتماشى مع أهداف اتفاق باريس. وتسلط الوثيقة الختامية للاجتماع الضوء على أن البلدان ستحتاج إلى التحول إلى اقتصادات منخفضة الكربون، وزيادة الاستثمار في الطاقة المتجددة، وتحديد أهداف واضحة للوصول إلى صافي انبعاثات الصفرية بحلول العام 2050. وتدعو البرلمانات إلى القيام بدور قيادي في العمل المناخي، بما في ذلك من خلال تشجيع حكوماتها على تحديث وتعزيز المساهمات المحددة وطنياً واعتماد تشريعات وموازنات تتماشى مع الأهداف المناخية الوطنية والدولية.

¹ https://www.ipcc.ch/report/ar6/syr/downloads/report/IPCC_AR6_SYR_LongerReport.pdf



تشكل اللجان البرلمانية جزءاً مهماً من التدقيق البرلماني. تؤدي اللجان التي تركز على المناخ والبيئة دوراً أساسياً في دفع الجهود البرلمانية لمواجهة أزمة المناخ على وجه الخصوص. إنهما في وضع فريد للتدقيق في مسائل المناخ بالتفصيل، بما في ذلك التشريعات المناخية المقترحة والأداء الحكومي بشأن الالتزامات المناخية. من خلال النظر عن كثب في مواضيع المناخ، يمكنها تقديم منظور قوي ومستنير للبرلمان حول كيفية تعزيز جهود المناخ الوطنية.

التركيز والأهداف

استناداً إلى زخم الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)، والتحضير للدورة الـ 29 لمؤتمر الأطراف (COP29) التي ستعقد في باكو، أذربيجان في تشرين الثاني/نوفمبر 2024، يسعى الاتحاد البرلماني الدولي إلى النهوض بعمل اللجان البرلمانية المعنية بالمناخ والبيئة لتسريع وتيرة العمل المناخي العالمي والإقليمي والوطني.

وكنشاط أول، ينظم الاتحاد البرلماني الدولي اجتماعاً افتراضياً عالمياً لرؤساء وأعضاء اللجان البرلمانية المعنية بالمناخ والبيئة. سيقدم الاجتماع منبراً لممثلي لجان مماثلة لعقد نقاش تفاعلي من أجل:

- تبادل الأفكار حول التحديات والفرص المتعلقة بتعزيز الأهداف المناخية في لجنتهم؛
- تحديد نُهج لتعزيز الاتفاق بين الأطراف بشأن مسائل المناخ؛
- مناقشة عمليات استعراض التشريعات المناخية وتدقيق الإجراءات الحكومية بشأن تغير المناخ بما يتماشى مع اتفاق باريس؛
- تبادل الخبرات في استخدام الاستفسارات العامة للنهوض بالأهداف المناخية، واستكشاف خيارات لتعزيز مشاركة الأوساط الأكاديمية والمجتمع المدني ووسائل الإعلام لتعزيز عمل اللجنة؛
- تنفيذ الوثيقة الختامية للاجتماع البرلماني في الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)، على الصعيد الوطني ودعم الأعمال التحضيرية للدورة الـ 29 لمؤتمر الأطراف (COP29).

تستهدف هذه الفعالية رؤساء وأعضاء اللجان البرلمانية التي تركز على مواضيع متعلقة بالبيئة والمناخ. ويُشجع كتاب وموظفو اللجنة من اللجان عينها الحضور أيضاً. ستعقد هذه الفعالية على منصة زوم Zoom. وستتوفر الترجمة الفورية باللغتين الإنجليزية، والفرنسية.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Parliamentary committees on climate and the environment: How can they drive climate action?

4 March 2024, 11:00-12:30 CET

Concept note

Background

Climate change has put the planet on track for catastrophic warming. According to the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC), nearly half of the world's population is located in areas that are highly vulnerable to climate change.¹ As global greenhouse gas emissions rise at an alarming pace, biodiversity loss, desertification, sea-level rise, heatwaves and flooding continue to intensify. While impacts are felt across populations, it is the most vulnerable that bear the brunt of the consequences.

The first-ever global stocktake, which concluded at the 28th United Nations Climate Change Conference (COP28) in Dubai, provided an assessment of collective progress made towards meeting the goals of the Paris Agreement. It showed that implementation of both mitigation and adaptation objectives is lacking across all areas. The outcome of the stocktake called for a transformation, in which climate resilience is mainstreamed as part of sustainable development for the long-term.

At the Parliamentary Meeting at COP28, parliaments recognized that climate action must be urgently accelerated if we are to limit the global temperature increase to 1.5°C, in line with the Paris Agreement goals. The [outcome document](#) of the meeting highlights that countries will need to transform to low-carbon economies, increase investment in renewable energy and set clear targets for reaching net zero by 2050. It calls on parliaments to take a leading role in climate action, including by encouraging their governments to update and enhance Nationally Determined Contributions and adopting legislation and budgets that align national and international climate goals.

Parliamentary committees form an important part of parliamentary scrutiny. Committees focused on climate and the environment have an integral role to play in advancing parliamentary efforts to confront the climate crisis in particular. They are uniquely positioned to examine climate issues in detail, including proposed climate legislation and government performance on climate commitments. By giving close consideration to climate topics, they can offer a strong, well-informed perspective to parliament on how to advance national climate efforts.

Focus and objectives

Building on the momentum of COP28 and preparing for COP29 in Baku, Azerbaijan in November 2024, the IPU is seeking to advance the work of parliamentary committees on climate and the environment to accelerate global, regional and national climate action.

As a first activity, the IPU is organizing a global virtual meeting for Chairs and members of parliamentary committees on climate and the environment. The meeting will provide a platform for representatives from such committees to have an interactive discussion in order to:

- exchange insights on the challenges and opportunities around advancing climate objectives in their committees;

¹ https://www.ipcc.ch/report/ar6/syr/downloads/report/IPCC_AR6_SYR_LongerReport.pdf

- identify approaches for promoting cross-party agreement on climate issues;
- discuss processes for reviewing climate legislation and scrutinizing government action on climate change in line with the Paris Agreement;
- share experiences in using public inquiries to advance climate objectives, and explore options for strengthening the engagement of academia, civil society and media to enhance committee work;
- implement the outcome document of the COP28 Parliamentary Meeting at the national level and support preparations for COP29.

This event is aimed at Chairs and members of parliamentary committees focused on climate and environment-related topics. Committee clerks and staff from the same committees are also encouraged to attend. It will take place on the Zoom platform. Simultaneous interpretation in English and French will be provided.